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نشسـت »ایسـتگاه چهل وسـوم« با حضور جمعی از منتقدان و کارشناسـان 

هنر هفتم برگزار و مقوله امید اجتماعی در سـینمای ایران بررسـی شـد. 

دکتر سـیدعلی روحانی، عضو هیئت علمی دانشـگاه هنر و مدرس سـینما 

طـی سـخنانی در ایـن نشسـت بـا اشـاره بـه اینکـه سـینما و شـبکه نمایش 

خانگـی در کشـور مـا آن طـور کـه بایـد و شـاید در بحـث امیـد اجتماعـی 

چندان موفق نبوده اسـت و شـاید دغدغه آن را هم نداشـته اند، گفت: »البته 

 یک پرسـش جدی 
ً
بحـث تلویزیـون شـرایطش متفـاوت اسـت امـا اساسـا

در ایـن میـان مطـرح اسـت و آن هـم اینکـه آیـا سـینما به طـور ذاتـی وظیفه 

دارد کـه امیـد ایجـاد کنـد و حـال آنکه ما ابـزار اثباتی ای در اختیـار نداریم 

کـه بـر پایـه آن بگوییـم فیلـم امید ایجـاد کند یا ناامیدی داشـته  باشـد؟!«

   این میزان از ناامیدی 
در برخی فیلم های سینمایی توجیه پذیر نیست

او بـا اشـاره بـه اینکـه یکـی از مشـکلات جـدی سـینمای ایـران ناظـر بـه 

نـوع نـگاه و رویکـرد مدیـران و فیلم سـازان بـه آن اسـت، افـزود: »بـه نظـر 

بنـده، یـک مشـکل جـدی سـینمای ایران همین اسـت کـه وقتـی تولیدات 

انبـوه داریـم نمی توانیـم مـدام فیلـم بدبینانـه تولیـد کـرده و نمایـش دهیم، 

در عیـن حـال بایـد توجـه داشـت کـه مسـئله امیـد و مباحثی از ایـن قبیل، 

قربانـی دولتـی بـودن سـینمای ایـران شـده، ضمـن آنکـه برخـی از فیلم ها 

در سـینمای ایـران طـوری هسـتند کـه مخاطـب بـا مشـاهده ناکامی هـا و 

ناامیدی هـا و محتوایـی از ایـن قبیـل در آن هـا، از ایـن قبیـل آثـار نیـز دیر یا 

زود خسـته و  زده می شـود.«

او همچنیـن گفـت: »انسـان نمی توانـد ایـن میـزان از تاریکـی و ناامیـدی 

در برخـی آثـار سـینمایی را قبـول کنـد و مشـخص نیسـت چـه منطقـی 

پشـت ایـن قضیـه وجـود دارد. جالـب اینکـه حتـی در دوران رکود سـخت 

اقتصـادی در آمریـکا فیلم هـای تولیدشـده در آن مقطـع به دنبـال امید دادن 

بـه جامعـه بودند.«

مـدرس و پژوهشـگر سـینما بـا اشـاره بـه تناقـض موجـود در گفتـار و رفتار 

برخـی سـینماگران در نـوع عملکردشـان در جا هـای مختلف ابراز داشـت: 

»یـک بحـث جـدی وجـود دارد مبنـی بـر اینکـه در رابطه با هـر فیلمی یک 

انسـان یا یک مجموعه مهمی پشـت آن قرار دارد و از سـوی دیگر یک بعد 

قضیـه بـه تهیه کننـدگان آثـار برمی گـردد از ایـن حیـث کـه می بینیـم برخی 

از ایـن افـراد، سـال ها در تلویزیـون آثار ارزشـی می سـازند و بعـد همین ها 

در شـبکه نمایـش خانگـی طـور دیگـری کار می کننـد و محصول شـان از 

جنـس دیگـری اسـت و انسـان نمی دانـد کـه این تناقـض در نـوع پرداختن 

بـه موضوعـات را چگونـه تحلیل کند!«

روحانـی اضافه کـرد: »از سـوی دیگـر، هـر اتفاقـی که در فیلـم می خواهد 

بیفتـد در وجـه فرمـال آن رخ می دهـد و لـذا در مقولـه توجـه به امیـد بایـد 

ایـن اتفـاق در فـرم فیلـم خـودش را نشـان دهد.«

   هالیوودستیزی و بی توجهی به فرم اثرگذار

روحانـی در ادامـه ایـن نشسـت دربـاره هالیوودسـتیزی سـینمای ایـران در 

گذشـته گفت: »آسـیب دیگر ما هالیوودستیزی سـینمای ایران در سال های 

گذشـته بـوده چـه آنکـه ریشـه های چـپ گرایـی در دوران قبـل از انقلاب و 

سـپس موج مقابله با امپریالیسـم در بعد از انقلاب، باعث شـد که خواسـته 

یـا ناخواسـته بـا فـرم سـینمای هالیـوودی مخالفـت صـورت گیـرد و حال 

کید بر لـزوم توجه به فرم سـینمای هالیوودی  آنکـه شـهید آوینـی اشـاره و تأ

دارد در عیـن حـال کـه بـا ارزش هـای حاکـم بـر نظـام و جامعـه آمریکایی 

به شـدت مخالف اسـت.« او افزود: »متأسـفانه الان الگوی فکری و کاری 

دانشـجوی جـوان دانشـکده های هنـری مـا، فیلم های سـینمای اروپاسـت 

کـه در فـرم کار هایشـان به پختگـی و تأثیرگذاری فرم هالیوودی نمی رسـد. 

از سـوی دیگـر در سـینمای ایـران هنـوز برخی متوجه اهمیت مقوله فلسـفه 

فیلـم و نـوع پرداختـن بـه درام نشـده اند و لـذا بـا وجـود برخـی تلاش هـا، 

کار هایشـان نمی توانـد خروجـی مطلـوب را داشـته  باشـد، ضمـن آنکـه ما 

فرم هایـی را در ایـران برگزیده ایـم کـه مسـائل اخلاقـی و فضایـل انسـانی و 

امیدآفرینـی در آن هـا جـزء اولویت ها نیسـت.«

روحانـی خاطرنشـان کـرد: »دنبالـه روی مـا از سـینمای هنـری اروپـا در 

مقطعـی تـا حـدی خـوب بـود امـا نبایـد همـه سـاختار سـینمایی کشـور 

طـوری باشـد کـه همـه دنبالـه رو آن باشـند و مـا از فـرم هالیـوودی غافـل 

شـویم؛ چرا که سـنت قصه گویی کلاسـیک و مبتنی بر شـخصیت قهرمان 

و ضدقهرمـان در ایـن فـرم مطـرح اسـت و آقـای آوینـی هـم به همیـن نکته 

کید داشـت.« مهـم تأ

   نکته مهمی که مدیران سینمایی 

از آن غافل شدند
عضـو هیئت علمـی دانشـگاه هنـر بیـان داشـت: »نکتـه حائـز اهمیـت در 

ایـن میـان آنکـه، مدیـران ما باید می دانسـتند کـه توجه به سـینمای هالیوود 

به معنـای آمریـکا گرایـی نیسـت و از سـوی دیگر شـرایط هم طوری نشـود 

کـه برخـی فیلم سـازان درنهایـت بـرای فروش کارشـان به دنبال نسـخه فیلم 

فارسـی قبـل از انقـلاب بروند. «

او همچنیـن دربـاره اصـلاح ذائقـه مخاطـب گفـت: »گاهـی لازم اسـت کـه 

بـرای توجـه دادن بـه  امیـد در جامعه مـا به معرفی فیلم های خـوب بپردازیم تا 

به تدریـج اصـلاح ذائقـه در مخاطبان شـکل بگیرد و کمتر به سـمت فیلم های 

سـخیف و مبتـذل برونـد. درواقع بیشـتر از اینکه جلـوی بد ها را بگیریم بیاییم 

 
ً
مـروج و مبلـغ فیلم هـای خوب باشـیم، ضمن آنکه باید توجه داشـت اساسـا

سـینما هنر، صنعت و رسـانه اسـت و نباید از وجه رسـانه بودن آن غافل شد.«

او افـزود: »بنـده به شـدت معتقـدم کـه بایـد بـه آسیب شناسـی جشـنواره 

فجـر پرداخـت امـا ایـن جشـنواره همچنان نیازمنـد حمایت اسـت؛ اینکه 

بـه هـر حـال در ابعـاد ملـی و بین المللـی تأثیراتـی دارد و نبایـد نادیـده اش 

گرفـت و بـه نفـی آن پرداخـت.«

   چرایی گرایش فیلم سازان 

به غم و اندوه در فیلم ها
آرش خوشـخو، روزنامه نـگار و منتقـد سـینما نیـز در ایـن نشسـت اظهار 

داشـت: »در سـینمای قبـل از انقـلاب نشـانه هایی از سـینمای معتـرض 

را شـاهد بودیـم کـه حتـی در موسـیقی نیـز می شـد آن را پیـدا کـرد، امـا 

بـا ایـن حـال بایـد توجـه داشـت کـه ورای فیلم هـای روشـنفکرانه، حتـی 

بچـه مذهبی هایـی مثـل حاتمی کیـا نیـز به نوعـی دنبـال نشـان دادن غـم و 

انـدوه بوده انـد و ایـن نشـان می دهد کـه فضـای غـم و ناامیـدی ناخواسـته 

در بسـیاری از آثـار سـینمایی وجـود داشـته و البتـه گفتمـان معتـرض نیـز 

چاشـنی آثار شـده  اسـت.«

وی ادامـه داد: »سـینمای معتـرض در آثـار حاتمی کیـا در بحث مذهبی هم 

بـه شـهادت ختـم می شـود کـه البتـه خود ایـن براسـاس باور هـای دینی ما 

 پیـروزی اسـت امـا بـه هـر حـال فیلمسـاز خواه ناخواه دنبال ترسـیم 
ً
نهایتـا

غـم و انـدوه بـوده، ضمـن آنکـه حتـی فیلم هـای بسـیار خوب مـا در بحث 

سـینمای اجتماعـی نیـز دچـار همین مسـئله بوده اند.«

   از سینمای کمدی فعلی
امید اجتماعی به دست نمی آید

خوشـخو دربـاره فیلم هـای کمـدی چند سـال اخیـر افزود: »در سـال های 

اخیر سـینمای کمدی داریم که همان کارکرد فیلمفارسـی قبل از انقلاب را 

دارد، یعنی در مواجهه با تماشـاگر به دنبال فروش در گیشـه اسـت که البته 

 در جـذب مخاطب موفق 
ً
 بـد اسـت و اتفاقـا

ً
نمی گویـم ایـن مسـئله لزومـا

بوده انـد و بایـد چـرخ سـینما هم بچرخد اما نکته ای که حائز اهمیت اسـت 

اینکـه آن امیـد اجتماعـی کـه تماشـاگر از سـالن بیـرون بیایـد و متأثر از آن 

باشـد بـا ایـن قبیل آثار شـکل نمی گیـرد. درواقع خروجی سـینمای کمدی 

فعلـی، امیـد اجتماعـی نیسـت و نمی تـوان نشـانه های آن را رصد کرد.«

مدیرمسئول و سردبیر روزنامه هفت صبح همچنین خاطرنشان کرد: »معدود 

فیلم هایـی مثـل »مهمـان مامان« و »مادر« را سـراغ داریم کـه درنهایت منجر 

به ایجاد تحول و نگرشـی در مخاطب به واسـطه آن شـده باشـد. از سوی دیگر 

نبایـد از یـاد ببریـم کـه سـرمایه اجتماعـی ما کم اسـت و به جهت مشـکلات 

تاریخـی و غیـره، ایـن وضعیـت در کشـور رو به افـول گذاشـته و در این میان، 

شـرایط اقتصادی نیز تأثیر نامطلوب خود را هم گذاشـته  اسـت.«

او گفت: »از سـوی دیگر شـاهد گسـترده شـدن طبقه متوسـط در سـال های 

 نسـبت به شـرایط معترض 
ً
پـس از انقـلاب بوده ایـم کـه ایـن طبقـه عمدتـا

بـوده اسـت. بـا ایـن حـال نباید از یـاد ببریم که سـینمای فعلـی، زبان طبقه 

متوسـط ماسـت و ایـن طبقـه نارضایتـی ریشـه دار هشتادسـاله ای دارد کـه 

نمی تـوان بـه آن بی توجـه بـود.«

خوشـخو در بخـش دیگـری از سـخنان خـود بـا اشـاره به اهمیـت توجه به 

رویکـرد صنعتی سـازی سـینما ابـراز داشـت: »کره جنوبـی فـارغ از بحـث 

دیـن و مذهـب، به لحـاظ مدل هـای اجتماعی شـباهت زیادی بـا ایران دارد 

و درنهایـت بـا الگـوی هالیـوودی به سـمت سـینمای صنعتـی رفتـه و همـه 

نـوع فیلـم می سـازد و بخـش کوچکـی از آن فیلم هـای جشـنواره ای اسـت 

و حـال آنکـه مـا بعـد از جنـگ و در دهـه هفتـاد فرصـت را از دسـت دادیم 

کـه به ایـن سـمت برویم.«

او افـزود: »در رابطـه بـا سـینمای آمریـکا هـم بایـد گفـت کـه مؤلفه هـا و 

کیـد بـر تـلاش بـرای رسـیدن بـه  شـاخصه هایی دارد کـه یکـی از آن هـا تأ

موفقیـت اسـت و کلیـدواژه ای مهمـی دارنـد در آثارشـان به عنوان»مـن 

می توانـم« کـه ایـن مسـئله خـودش ازجملـه ایدئولوژی هـای سـینمای 

کلاسـیک آمریکاسـت کـه در درون خـود، نـکات جالـب توجهـی دارد.«

   بازگشت به نهاد خانواده 

نسخه عبور از وضعیت فعلی سینما
منتقـد سـینما همچنیـن درباره مسـئله خانواده در سـینما گفـت: »مؤلفه ای 

کـه هنـوز در جامعـه ایرانـی هنوز کارکرد خود را دارد مسـئله خانواده اسـت 

و هنـوز در بطـن جامعـه ایرانی، خانواده مقوله ای بسـیار مقدس و تأثیرگذار 

اسـت، لـذا بـه نظر من سـینمای ایـران برای خـروج از وضعیـت نامطلوب 

فعلـی خـود نیـاز بـه بازگشـت به نهاد خانـواده و احیای نقش پـدر و مادری 

و بـرادری و خواهـری در کانـون مقدس خانواده دارد.«

او تصریح کـرد: »از سـوی دیگـر از ایـن موضـوع غافـل نشـویم کـه بـه هر 

حـال در شـرایط روانـی و اجتماعـی خاصـی قرار داریم کـه بازتاب آن را در 

سـینمای کمـدی و نیـز آثـار شـبکه خانگـی هم مشـاهده می کنیـم، ضمن 

آنکـه برخـی فیلم هـا بـا پـز معترض بـودن به دنبال ترویج لمپنیسـم هسـتند 

کـه بسـیار تقلبـی و خطرنـاک اسـت و این هـا درواقع یک محصـول فیک را 

کید بر خشـونت از شـرایط روانی جامعه  ارائـه می کننـد و می خواهنـد بـا تأ

بـرای رسـیدن به اهـداف خود، سوءاسـتفاده کنند.«

خوشـخو افـزود: »خلاصـه آنکه بـه نظر بنده، در بلندمدت نیاز به سـینمای 

صنعتـی داریـم و در کوتاه مـدت حلقـه اتصـال ایـن سـینما به بحـث امید، 

سـرمایه گذاری روی مقولـه خانواده اسـت.«

   لزوم تحلیل درست و واقع بینانه 

نسبت به فروش فیلم های سینمایی
محمـد قربانـی، مـدرس و منتقـد سـینما نیـز در این نشسـت دربـاره فروش 

فیلم هـا در گیشـه گفـت: »اینکـه می بینیـم فیلم هـای کمـدی در سـینمای 

ایـران بسـیار پرفـروش هسـتند، بایـد به درسـتی تحلیل و بررسـی شـود، حال 

 فـروش جالبـی ندارنـد. از 
ً
آنکـه فیلم هـای سفارشـی و ارگانـی نیـز بعضـا

سـوی دیگـر، یـک بخـش سـینمای مـا مربوط بـه آثـار زیرزمینی اسـت که به 

نظـر می رسـد می خواهـد ر هـا از محدودیت هـا عمـل کنـد و بـا وجـود آنکه 

به ظاهـر در آن هـا نظارتـی هـم نیسـت امـا بـا ایـن حال ایـن قبیـل فیلم ها نیز 

 موفـق نبوده انـد. نکتـه جالب تـر ماجـرا 
ً
در ارتباط گیـری بـا مخاطـب غالبـا

اینجاسـت کـه مـا فیلمسـازانی داریـم کـه جـز شکسـت تجـاری در تولیـد 

آثارشـان نتیجـه ای نداشـته اند امـا به جهـت حمایت های دولتـی همچنان در 

حـال سـاختن فیلمند.«

او ادامـه داد: »امیـد، نـگاه بـه آینـده دارد و حـال آنکـه برخـی آثـار کمـدی و 

مبتـذل نـگاه امیدوارانـه هـم ندارنـد امـا بـه هـر حـال با اقبـال مـردم روبه رو 

هسـتند و بـه نظـر می رسـد که مردم فراتـر از دوگانه های مرسـوم و گاه کاذب، 

راه خـود را  می رونـد، البتـه در ایـن میـان، معـدود فیلم هـای قابل توجـه و 

خـوب هـم مثـل »بـاغ کیانـوش« داریـم کـه بـا مخاطـب ارتبـاط می گیرد و 

به اصطـلاح می فروشـد.«

   کدام فیلم منادی امید است؟! 

قربانـی یـادآور شـد: »به نظـر بنده، فیلمی که اصیل بوده و هدفمند سـاخته 

شـده باشـد در درونـش منـادی امید اسـت، به عنـوان مثال اشـاره می کنم به 

فیلم »در آغوش درخت« اثر امیدبخش و متوسـطی اسـت که با محوریت 

خانـواده تولیـد شـده  اسـت. مـا نیـاز بـه یـک نـوع نـگاه تخصصی بـه هنر 

سـینما داریـم و اینکـه بـه هـر حـال از اهمیت فرم هم غافل نشـویم.«

او افـزود: »امیـد از انسـان امیـدوار برمی آیـد و بایـد در جامعـه متکثـر 

همچـون جامعـه مـا شـرایط طـوری باشـد که نسـل جدیـد آینده را روشـن 

ببیننـد تـا بـه آن امیـدوار باشـند، از سـوی دیگـر بایـد زمینـه امیـد را ایجاد 

کنیـم و از افـراد مسـتعد در سـینما و حتـی صنعـت انیمیشـن حمایت کنیم 

تـا بـا انگیـزه بیشـتر بـه کار تولیـد بپردازند.«

قربانـی ادامـه  داد: »از جملـه مشـکلات مـا ایـن اسـت کـه گاه نسـبت بـه 

منافـع ملـی بـه یـک وحـدت مناسـب و مطلـوب نرسـیده ایم و حـال آنکـه 

آمریکایی هـا در اصـل منافـع ملـی بـا هـم مشـترکند و بـه آن وفادارنـد. در 

واقـع مـا بایـد اول سـر اصـول مهمـی چـون منافـع ملی بـه اشـتراک و باور 

برسـیم و اگـر ایـن مشـکل حل شـود آن وقت نگـران بحث سفارشـی بودن 

هـم نخواهیـم بـود و می توانیـم در ضمـن ایـن کار هـا هـم بـه تزریـق امیـد 

اهتمـام بورزیـم. از سـوی دیگـر بایـد توجـه داشـت، سـینمایی می توانـد 

منـادی امیـد باشـد کـه جریانـات واقعـی را مدنظر قـرار دهـد، یعنی بدون 

توجـه بـه واقعیت هـا نمی تـوان امیـد را ایجـاد و بسـط داد.«

   نشـانه های جـدی از یـأس و نومیـدی در آثـار 

یی سینما
آرش فهیـم، روزنامه نـگار و منتقـد سـینما نیـز در ایـن نشسـت درباره امید 

در سـینما گفـت: »متأسـفانه در بخـش قابل توجهـی از آثار سـینمای ایران، 

شـاهد نشـانه هایی از یـأس و ناامیـدی هسـتیم و حـال آنکـه تشـدید ایـن 

وضعیـت بـا باور هـای ملـی و دینـی و هویـت تاریخـی مـا کـه همـواره بـر 

کیـد داشـته، در تعـارض جدی اسـت.« امیـد و حماسـه و مبـارزه تأ

 اگـر کسـی ایـران و هویـت ایرانـی را بشناسـد بـا وجود 
ً
او افـزود: »حقیقتـا

پرداختـن بـه مسـائل و مشـکلات و چالش هـای اقتصـادی و اجتماعـی و 

حتـی سیاسـی در اثـر هنـری و به خصـوص سـینما، دچـار یـأس و ناامیدی 

نمی شـود و لـذا حتـی در پرداختـن بـه مسـئله تلخـی چـون جنـگ، برآیند 

کار او امیدوارانـه خواهـد بـود.«

   سینمای دفاع مقدس 

امیدزا در عین رویکرد تلخ جنگ
فهیـم همچنیـن دربـاره ژانـر جنـگ در سـینما گفت: »به هر حـال نمی توان 

منکـر شـد کـه تلخ تریـن ژانـر در همه جای دنیا، ژانر سـینمای جنگ اسـت 

امـا بـا ایـن حـال در ارتباط با سـینمای دفـاع مقدس، نتیجه حماسـه و امید 

بـوده و مـا معنـای زندگی را در روح کار ها مشـاهده می کنیم.«

او افزود: »آنچه مهم اسـت اینکه بدانیم امید، سـفارش پذیر نیسـت بلکه اگر 

باور ایمانی و اعتقادی وجود داشـته  باشـد در پرداختن به تلخ ترین سـوژه ها 

نیـز در نهایـت ثمـره کار، تزریـق امید اسـت. کم نبوده اند دانشـجویان هنری 

کـه ابتـدا پرنشـاط بوده انـد امـا بعـد از ورود بـه دانشـگاه هنـر دچـار یـأس و 

افسـردگی شـده اند و گویا همه جای دنیا تیره و تار شـده و راه امیدی نیسـت.«

فهیـم ادامـه داد: »فضـای روشـنفکری کشـور مـا در عین حال کـه رویکرد 

اعتراضـی ذاتـی داشـته، در پدیـد آمـدن ایـن وضـع دخیـل بـوده البتـه باید 

نگاه جامع تری به این قضیه داشـته  باشـیم، ضمن آنکه وضعیت نادرسـت 

سیسـتم دانشـگاهی مـا به خصـوص در بحـث علوم انسـانی و فضای هنری 

و رسـانه ای نیـز در ایـن مسـئله تأثیرگذار بوده اسـت.«

   نیازمند پرداختن به سینمای مبارزه هستیم

روزنامه نـگار و منتقـد سـینما همچنین درباره پرداخـت به زندگی واقعی در 

سـینما خاطرنشـان کـرد: »سـینمایی کـه به زندگی واقعی انسـان بپـردازد با 

وجود رویکرد گاه تلخ در نهایت امیدآفرین اسـت و بر این اسـاس معتقدم 

سـینمای امیـد اجتماعـی، فراتـر از سـیاه نمایی یـا سـفیدنمایی اسـت؛ نـه 

 به دنبـال نمایـش تلخی هاسـت. آنچـه امیـد را 
ً
شـعارزده اسـت و نـه صرفـا

در سـینمای مـا تبلـور می بخشـد بـه تعبیـر شـهید آوینـی توجه به سـینمای 

مبـارزه اسـت. کسـی که می خواهـد به هویـت ایرانی برگردد باید سـینمای 

مبـارزه را مـورد توجـه خود قـرار دهد.«

او افـزود: »از اواسـط دهـه 80 به تدریـج توجـه به سـینمای مبـارزه کمرنگ 

شـد و به جـای آن سـینمای اجتماعـی مطـرح شـد کـه برخـی آثـار آن، 

 بـا حمایت هـای دولتـی یـا 
ً
ریاکارانـه و متظاهرانـه بودنـد و این هـا بعضـا

سـفارش جشـنواره های خارجـی سـاخته شـده اند. در سـال های اخیـر، 

سـینمای ایـران در حـال پوسـت اندازی اسـت و کورسـوی امیـدی شـکل 

گرفتـه تـا بـا روی کارآمدن نسـل جدیدی از سـینماگران به سـمت سـینمای 

مبـارزه حرکـت کنیـم کـه در عیـن نـگاه واقع گرایانـه، به دنبـال احیـای امید 

در جامعـه ایرانـی اسـت.«

مقوله امید اجتماعی در سینمای ایران در نشست »ایستگاه چهل وسوم« بررسی شد

سینمای امیدآفرین چه ویژگی ها و شاخصه هایی دارد؟ 
سیدمحمدمهدی موسوی 

خبرنگار 

مجید توکلی، کارگردان فیلم ســـینمایی »عزیز« در واکنش به صحبت های 

سعید مســـتغاثی نوشت: »آقای مستغاثی در برنامه خط فرضی گفتند ما به 

فیلمنامه عزیز اصلاحاتی دادیـــم و کارگردان هم اصلاحات را انجام داد و 

 فهمیدیم که دارد همان فیلمنامه ابتدایی را می ســـازد! در ادامه گفت وگو 
ً
بعدا

اما نظرشـــان تغییر می کند و می گویند ما به ساختار و کیفیت فیلمنامه رأی 

ندادیم و مشکلی با مضمون نداشتیم و... حالا که فرمودید به فیلمنامه »عزیز« 

اصلاحیه ندادید، موارد کامل اصلاحیه شورای پروانه ساخت را منتشر می کنم: 

 در سطح اشتباه گرفتن افراد 
ً
۱. آلزایمر عزیز به صورت خیلی جزئی و نهایتا

 بلافاصله رفع شود ۲. عزیز همچنان محور 
ً
در نگاه اول مطرح شود که بعدا

و ســـتون خانواده باشد ۳. عشق غیرمادرانه عزیز با انوش به طور کلی حذف 

شود ۴. در انتهای فیلمنامه هم همچنان زنده بماند یا در کمال عزت و احترام 

فوت کند ۵. برگزاری مراسم عروسی مرضیه و انوش هم در انتهای فیلمنامه 

گنجانده شود ۶. توصیه می شود نویسنده فیلمنامه یک بار دیگر فیلم »مادر« 

 با حساسیت تماشا کند.«
ً
مرحوم علی حاتمی را خصوصا

رضـا مهـدوی، دبیـر چهلمیـن جشـنواره موسـیقی فجـر درباره اضافه شـدن 

بخـش موسـیقی اعتراضـی رپ بـه ایـن رویـداد هنـری گفـت: »موسـیقی 

رپ چیـز عجیبـی در فرهنـگ ایرانـی نیسـت و همـان بحـر طویل موسـیقی 

ایرانـی اسـت. امـا چـرا سـاحت زیبـای موسـیقی را بـا الفـاظ زشـت مکدر 

کنیـم!؟ در حالی کـه می شـود اعتـراض را بـا زبـان و موسـیقی زیبا بیـان کرد. 

همچنان کـه پرویـن اعتصامـی و ملک الشـعرای بهـار شـاهکار اعتـراض در 

دوران خودشـان بودنـد.«

او ادامه داد: »ما با دوسـتان در شـورای سیاسـت گذاری جشـنواره موسـیقی 

فجـر بنـا گذاشـتیم کار هایـی در این گونه بیایند و اگر مطلوب باشـند و بشـود 

پشت شـان در بیاییـم و منطبـق بـا فرهنـگ ایرانـی باشـند، قبولشـان کنیـم تا 

اشـتیاق جوانـان را پـر کنیـم امـا وقتـی برخـی دانشـی بـرای تولیـد این گونـه 

موسـیقی ندارند یا نوعی لجاجت دارند که موسـیقی را زشـت کنند، حرفی 

نداریـم. مگـر همـه راک  انـد رول هـا در ایران این گونه اسـت؟ خیر، خیلی از 

گروه هـا و خواننده هـا در حـال خواندن اشـعار مولانا در این شـیوه هسـتند.«

ناصر ممدوح، دوبلور در گفت وگو با ایســـنا درباره شرایط صداپیشگی در 

 بد نیســـت و من هم مخالفتی با آن ندارم؛ 
ً
این روز ها گفت: »فناوری اصلا

اما امروز رایانه صنعت صداپیشگی را بیچاره کرده است. هر کسی به واسطه 

ابزار هـــای فناورانه ای که در اختیار دارد اقوام و رفقایش را گرد هم می آورد و 

با هوش مصنوعی صداســـازی می کنند و محتوا تولید می شود. تصور کنید 

زمانی به من پیشـــنهاد خواندن متنی را بدهند و من به هر دلیل نپذیرم و بعد 

گروهی به راحتی به کمک هوش مصنوعی صدای ســـاختگی من را روی کار 

 اتفاق خوشـــایندی نیست.« او افزود: »یک زمانی ما برای 
ً
بگذارند! حقیقا

برخی شـــبکه های نمایش خانگی صداپیشگی کردیم و بعد خودشان با ما 

قطع همکاری کردند و گفتند صداپیشه های زیرزمینی نصف قیمت شما را 

می گیرند و ارزان تر تمام می شود؛ اما کسانی که زیرزمینی فعالیت می کنند، 

خبر ندارند آنچه به عنوان دســـتمزد به آن ها پرداخت می شـــود، یک پنجم 

 
ً
دســـتمزد ماست و واسطه ها هم پول خودشان را برمی دارند. این روند اصلا

حرفه ای و درست نیست.«

درحالی کـه به تازگـی اعـلام شـد فیلـم »شـیطان در شـهر سـفید« کـه قـرار 

اسـت بـه کارگردانـی مارتیـن اسکورسـیزی و بـا بـازی لئونـاردو دی کاپریو 

سـاخته شـود هنـوز فیلمنامـه ای نـدارد، اکنـون اریـک راث گفتـه در حـال 

نوشـتن فیلمنامه ای برای اسکورسـیزی اسـت. راث که با پادکسـت »فاینال 

درفـت« گفت وگـو کـرده اما درباره اینکه آیا دارد فیلمنامه »شـیطان در شـهر 

سـفید« را می نویسـد یـا خیـر چیـزی نگفتـه اسـت. امـا اگـر ایـن فیلمنامه 

مربـوط بـه ایـن فیلـم نباشـد به کـدام یـک از پروژه های دیگر اسکورسـیزی 

مربـوط اسـت؟ درحالی کـه فیلمنامه هـای »سـیناترا« و »زندگـی عیسـی« 

پیش تـر نوشـته شـده اسـت، پـس ایـن فیلمنامه نمی توانـد مربوط بـه این ۲ 

فیلم باشـد. فیلم احتمالی دیگر اسکورسـیزی »خانه« اسـت که گفته شـده 

بـا تـاد فیلـد و کنـت جونـز برای نوشـتنش همـکاری می کنـد. در عین حال 

راث ماننـد اسکورسـیزی، چنـد دهـه اسـت که سـعی می کند کتـاب اریک 

لارسـون را روی پـرده بیـاورد و نوشـتن فیلمنامـه راث بـرای چنـد کارگـردان 

قبلـی ایـن فیلم مطـرح بود. 

تعریف اصلاحیه 
یا ممیزی چیست؟ 

از موسیقی رپ مطلوب 
حمایت می کنیم

هوش مصنوعی 
صنعت صداپیشگی را بیچاره کرد

نویسنده »فارست گامپ« 
برای اسکورسیزی دست به قلم می شود

چارسو


